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چهارشــنبه چهارشــنبه 88 آذر  آذر 14021402- شماره - شماره 89568956
وضعیت نامناسب گود رها شده محله جوادیه

میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورای شهر تهران: یکی از اقدامات تحولی منطقه16 شهرداری تهران تبدیل 
یک قالیشــویی به بوســتان بود و این اقدام، رضایت قابل توجهی برای اهالی محله جوادیه داشــت. قرار بود 
پارکینگ زیر سطحی کنار این بوستان احداث شود که گود برداری انجام و رها شده و وضعیت مناسبی ندارد.

برف روبی به شیوه های متفاوت
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران: پاشیدن شن، 
ماســه و نمک، موجب آلودگی آب های ســطحی می شــود و به گونه هــای گیاهی آســیب می زند. لازم اســت از 
محلول ها و موادی خاص برای یخ زدایی )شیوه مرسوم در دنیا( استفاده شود که سازگار با محیط زیست باشد.

زیرساخت ها برای ساخت  شهرک عظیمیه قزوین فراهم شود
حدود20سالاستکهازارائهطرحراهاندازیشهرکعظیمیه
قزوینمیگذرد.شــهرداریهمزمینهــاراقطعهبندیکرده
وسندتفکیکشــدهبهمالکانارائهدادهاستامابهعلتنبود
زیرساختهایلازموضروریمثلآبوگازامکانساختمسکن
وایجادشهرکامکانپذیرنیست.معلومهمنیستکهچهزمانی
نســبتبهتامیناینزیرســاختهااقداممیشود.ازمسئولان

درخواسترسیدگیوحلاینمشکل20سالهراداریم.
باشتینی از قزوین

گزارشگران فوتبال باید بی طرف باشند
متأسفانهمشکلبیطرفیدربرخیگزارشگرانفوتبالرعایت
نمیشودوگزارشــگربهصورتعلنیازتیمیخاصطرفداری
میکند.اینموضــوعبهخصوصزمانپخشازصداوســیما
بیشترمشاهدهمیشود،درحالیکهگزارشگرفوتبالبایدبازی

راگزارشونبایدازتیمدلخواهخودتعریفوتمجیدکند.
استکی از اصفهان

تاریکی خیابان های اندیشه، فرصت سازی  برای مجرمان است
مدتهاستخیابانهایشــهراندیشهدرشــهریارتاریکو
متأسفانهاینموضوعفرصترابرایســارقانوافرادخلافکار
فراهمکردهاستتاخفتگیریوســرقتکنند.بارهابااداره
برقمکاتبهوتقاضایتامینروشناییخیابانهاراکردهایمکه
متأسفانهاقدامینشدهاست.بعدازمدتیشهرداریوظیفهاداره
برقراانجامدادوبرخینقاطراتامینروشناییکرد.چرااداره
برقشهریارنبایدبهوظایفخودعملکند،چطورممکناست

تامینامنیتشهروندانمهمنباشد؟
حریان از اندیشه شهریار

افزایش حقوق سال آینده کارگران و کارمندان، نیازمند بازنگری
درخبرهاعنوانشدکهمیزانافزایشحقوقسالآیندهبرای
کارگران20وبرایکارمندان18درصدتعیینشدهاست.این
میزانافزایشباچهمنطقیاعمالوتعریفشــدهاست؟مگر
مسئولانازوضعگرانیکالاهاواقلامخوراکیوازهمهمهمتر
اجارهمسکنبیخبرندکهچنینتصمیمیرااتخاذکردهاند؟
حقیقتاقشرکارگروکارمنددراینجامعهمظلومواقعشدهاست.
اینراهمهمیدانندکهکمترینمیزانحقوقودریافتیمتعلق
بهاینقشراستواولینکسانیهمکهمالیاتازدرآمدشانکسر
میشودبازهمقشــرکارگروکارمنداست؛درحالیکهبرخی
مشاغلآزادبادرآمدهاینجومیبهراحتیازپرداختمالیات
طفرهمیروند.مسئولانحتمادرمیزانافزایشبازنگریکردهو

مصالحمردمرادرنظربگیرند.
یک کارمند از تهران 

شکارچیان پرندگان مهاجر به اشد مجازات محکوم شوند
هرسالوباشــروعفصلپاییزتعدادزیادیازپرندگانمهاجر
بهسمتتالابمیانکالهوفریدونکنارپروازمیکنند.متأسفانه
تعدادیشکارچیبیوجدانوبیرحم،جاناینمخلوقاتزیبا
وبیپناهرابهبدترینشــکلممکنمیگیرند.اینکارنهتنها
غیراخلاقیاستبلکهکمشــدنتعداداینپرندگانمسلمادر
درازمدتآسیبهایجدیوجبرانناپذیریبهمحیطزیست
خواهدزد.ازمسئولانفعالدرحیطهمحیطزیستدرخواست
داریمتااشــدمجازاترابرایاینقبیلافراددرنظربگیرندتا

درسعبرتیبرایسایرینشوند.
صوفی از فریدونکنار

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

دیدهشوید در  متـرومتـرو با 
1پذیرش آگهی 8 1 9

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها

چشم انداز تهران زیبا با بازنگری طرح جامع
روزگذشتهبهمناسبتشانزدهمینسالگردتصویبآخرینطرحجامعتهران،طرحهایتوسعهشهریموردبحثوبررسیقرارگرفت

اولین طرح جامع برای شــهر تهران در ســال۱۳۴۹ 
تصویب شد و از ســال۱۳۵۰ به مرحله اجرا درآمد. از 
همان سال تاکنون هر ۲۰سال یک بار، اصلاحیه جدیدی 
بر طرح جامع زده شده است. این سند به عنوان یک 
نقشه راه، معیار پیشبرد اهداف و راهبردهای توسعه 
شــهری قرار گرفت و درخصوص جمعیت محدوده و 
حریم شهر، ضوابط و مقررات ســاخت و ساز، نحوه 
اســتفاده از اراضی و... ضوابطی را تعیین کرده است؛ 

هرچند که متأسفانه در سنوات گذشته هیچ گاه اهتمام 
لازم برای اجرای آن وجود نداشته است و آخرین طرح 
جامع شهر تهران ۱6سال پیش تصویب شد و به دنبال 
آن با آغاز مدیریت ششم شهر تهران، شورای شهر و 
شــهرداری طی توافق با وزارت راه وشهرسازی، نهاد 
راهبری و پایش طرح های توسعه شــهری تهران را 
تشکیل دادند تا این نهاد برای اجرای همه جانبه طرح 
جامع شهر تهران ورود کند. روز گذشته شانزدهمین 
سالگرد آخرین نســخه طرح جامع شهر تهران بود و 
رویداد »تهران آینده، یک شهر یک برنامه« برگزار شد. 
در این نشست به بررسی آخرین اقدامات نهاد راهبری 

طرح های توسعه شهری پرداخته شد.

گروه شهریگزارش

استفاده از طرح جامع شهری تهران برای دیگر شهرهای کشور
اقبال شاکری، عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی شهر تهران:  خوشبختانه شورای شهر تهران در یک سال قبل عملکرد خوبی 
داشته و ۲لایحه نیز به مجلس ارائه داده که نشان می دهد، مشارکت ها منشأ اثر خواهند شد. اقدامات لازم در نهاد انجام شده و آنچه اهمیت 
دارد این است که از نهاد حمایت شود. سؤال ما از وزارت راه و شهرسازی این است که گزارش دهد علل انحراف طرح جامع شهری چیست و چرا 
۳۰درصد اجرایی شده و عدم اجرای آن به چه زمانی بازمی گردد؟ با افتتاح و بریدن روبان ها، طرح ها آغاز می شوند. نباید پس از افتتاح مشکلات 
آغاز شوند و لازم است هر بخشی کار خود را انجام دهد.  باید بستری فراهم شود تا براساس آن بتوان طرح های شهری آینده را تدوین کرد. در 
برنامه هفتم توسعه اشتراک مسائل را مورد توجه قرار دادیم و ۹۰درصد این موارد مشترک را تصویب کردیم. ارکانی که کار می کنند باید به اتفاق 
از نهاد پایش حمایت کنند تا طرح ارائه شود. برنامه ما این بود که طرح جامع شهری که وزارت راه و شهرسازی، شورا و شهرداری برای تهران 
تدوین کرده اند، در دیگر شهرها اجرایی کنیم. برای مدیریت یکپارچه شهری، ۳بار تا صحن رفتیم، اما ارائه نشد؛ با وجود این از خیر این طرح 

نگذشتیم و در روز آخر طرح مدیریت یکپارچه شهری و اتحادیه شهرداران را توانستیم به جای خوبی برسانیم.

مکث4

طرح جامع شهر تهران بازنگری شود
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: اگر امروز شاهد ترافیک، ناپایداری فضاهای کالبدی و...  هستیم، به این دلیل است که شهر براساس الگوی 
درستی شکل نگرفته است. شکل فضاهای کالبدی شهر به هیچ عنوان به پیشینه گذشته و فضای ایرانی-اسلامی بازنمی گردد. روح و جسم 
شهر را با هم باید درآمیخته بدانیم و ضرورت دارد یک نگاه از کل به جزء داشته باشیم. اگر هم چنین نگاهی صورت گرفت و این دید را داشتیم 
باید طرح جامع را جور دیگری تصویب کنیم. این سال ها تهران هیچ گاه براســاس بر الگوی صحیحی ساخته نشده است. از ابتدا یک نگاه 
چارچوب مند بر شهر وجود نداشته تا کالبد شهر را مبتنی بر نیاز آن طراحی کنند. جغرافیای ۷۰۰کیلومتری تهران به ما می گوید که برگردیم و 
فرازونشیب ها را ببینیم و ناظر بر نقطه مطلوب خود چشم اندازی را تعریف کنیم که اهل علم را قانع کند و مردم امیدوار و قانع شوند که مسیر ما 
درست است. ما به دوره ای رسیده ایم که طرح جامع شهر تهران بازنگری شود. نگاهی که در گذشته مقدمه تصویب چنین طرحی بوده، امروز 
پس از ۱6سال کامل تر و واقع بینانه تر شده و کل شهر را در یک پیکره واحد می بیند؛ لذا باید شهر مطلوب را ترسیم کنیم. شهر ما مناسب سازی  
نشده و از نظر معماری به گونه ای تنظیم نشده که خدمات را در تمام نقاط ببینیم. برای رفع مشکلات ترافیک، آلودگی هوا، توزیع خدمات 
مناسب و ایجاد هویت بصری برای شهر نیاز به بازنگری در طرح جامع داریم. طرح جامع شهری باید تکمیل شود؛ نزدیک به ۲دهه از این طرح 

گذشته و باید بازنگری شود و هر ۵سال باید برداشتی از آن برای تدوین طرح تفصیلی شکل بگیرد.

مکث3

واگذاری قرارداد طرح های جامع شهری از وزارت مسکن به شهرداری ها
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران:  هرچه که می خواستند تصمیم می گرفتند و اجرا می کردند و نتیجه آن 
بی قانونی ها را امروز می بینیم و اگر مردم از ناهنجاری های شهر تهران ناراحت هستند، باید بگوییم که شهر یک روزه 
پدید نیامده و زمان مدیدی را نیاز دارد. شهر به هر طریقی که پول داده می شــد، ساخته می شد و از درآمدهای 
حاصل شده، بزرگراه و خیابان می ساختند و کار به جایی رسید که مردم و شهروندان احساس کردند به راحتی نمی توان 
در آن زندگی کرد و امروز نیز به همین شکل اســت و به راحتی نمی توان در آن زندگی کرد. شورای اول تصمیم به 
تدوین طرح جامع گرفت و در انعقاد قرارداد با مشاوران، پایه ها را تنظیم کرد اما اجرایی نشد. ما در این دوره نسبت 
به اجرایی شدن طرح جامع شهری پافشاری کردیم و موفق شدیم. معاونت وزارت مسکن و شهرسازی اعلام کرد که 
قرارداد طرح های جامع باید توسط وزارت مسکن و شهرسازی منعقد و هزینه آن تأمین شود اما از مجلس شورای 
اسلامی می خواهیم که اصلاح صورت بگیرد و شهرداری ها این قراردادها را منعقد کنند. قرار بر این شد که شهرداری 
تهران بودجه را تأمین کند و وزارت مسکن و شهرسازی در آینده مبالغ را بپردازد که این اقدام انجام شد. ما در آن 
دوره ۲۲مشاور برای ۲۲منطقه گرفتیم و یک شرکت مهندس مشاور انتخاب شد. در کمتر از ۲سال مطالعاتی صورت 
گرفت و طرح جامع آماده و به وزارت مسکن و شهرسازی ارسال شد. طرح جامع تهران قابلیت انعطاف پذیری داشت 
و هنوز هم دارد؛ پس از طرح تفصیلی شهر، شهرداران مناطق و مردم پیشنهادهاي اصلاحی را بالغ بر ۴۰۰مورد مطرح 

کردند و اصلاحات اعمال شد؛ بنابراین هر سال که جلو می رویم طرح جامع نیز جلو می رود و اصلاح می شود.

مکث2

عملیاتی شدن تنها ۳۰درصد طرح جامع در شهر
محمدجواد خسروی پور، رئیس نهاد راهبری و پایش طرح های توسعه شهری تهران: اگر به طرح جامع شهری تهران 
عمل می شد، می توانستیم شاهد وضعیت بهتری در شهر باشیم. در دوره جدید مدیریت شهری، پایش از فعالیت ها 
صورت گرفت و در نهایت منجر به این شد که بفهمیم پیوست چهارم طرح جامع شهری تا چه اندازه تحقق یافته است. 
درمجموع طرح جامع به میزان ۳۰درصد عملیاتی شده است. در یک سال اخیر باتوجه به تلاش شهرداری، شورای شهر 
و وزارت راه وشهرسازی، نهاد پایش جایگاه خود را باز یافته است. خوشبختانه مدیریت شهری این اقدامات را جزو 
اسناد برنامه ۵ساله قرار داده است. در یک سال گذشته آزمایشگاه زیست هوشمند شهری راه اندازی شده و با توجه 
به تأکیدات شهردار تهران، برای استفاده از فناوری های هوشمند شهری تلاش می کنیم با دانش روز حداکثر استفاده 
را از ظرفیت ها داشته باشیم. لازم است مدیریت شهری و وزارت راه وشهرسازی برای پیشبرد امور با نهاد همراهی 

کنند. ما در این جمع سپاری می خواهیم به تفاهمی در تدوین چشم انداز توسعه و بازنگری طرح جامع دست یابیم.

مکث1


